
Laçının azad olunmasından 2 il ötür

Bir zamanlar Bakının məşhur kinoteatrları var idi: “Azərbaycan”, “Vətən”, 
“İnqilab”, “Moskva”, “Dostluq”, “Şəfəq”, “Pioner”, “Bakı”, “Təbriz”, 
“Qələbə”, “Şuşa” və s. Bilet elanı verilirdi və dərhal da satılırdı. Vaxtilə 
yeni çıxan hind, türk, rus, lap elə son ABŞ filmlərini həvəslə izlədiyimiz bu 
məkanlar yalnız xatirələrimizdə qalıb. 

Doğrudur, Bakıda köhnə illərin 
yadigarı olan qalmış və hələ də 
fəaliyyət göstərən “Nizami” kinote-
atrı kimi azsaylı məkanlar qalmaq-

dadır. Nizami Kino Mərkəzi sanki 
müqavimət göstərən bir qalanı xatır-
ladır. İş yerimizin yanındadır. “Niza-
mi” nəinki kino, bir sıra təqdimatların, 
tədbirlərin əsas məkanı olaraq 
da əhəmiyyətini qoruyub saxlayır. 
Məsələ ilə bağlı Mədəniyyət Nazirli-
yinin Audiovizual və interaktiv media 
şöbəsinə sorğu göndərdik. Qurum-
dan qəzetimizə verilən məlumata 
görə, hazırda Mədəniyyət Nazirliyi-
nin tabeliyində regionlarda bir neçə 
kinoteatr mövcud olsa da, fəaliyyətini 
davam etdirən dövlət kinoteatrı yal-
nız Nizami Kino Mərkəzidir.

Bu günlərdə dostlarımızdan biri 
atasının uzun müddət kinomexa-
nik kimi çalışdığını bildirdi. Neçə 
illərdir ki, bu peşənin adını eşitmir-
dik. Çünki fəaliyyət növü kimi unu-
dulub, gərək olduğu məkanlar tarixə 
qovuşub. Halbuki bir zamanlar kino-
mexanik maraqlı peşələrdən sayılıb.  
Rayonlara, kəndlərə səyyar klublar 
– “kinobudka”lara gedəndə camaat  

bayram edirdi ki, deməli, kinomexa-
nik  təzə  film gətirib. Həmin axşam 
ən azı bir həftəlik unudulmaz anlar 
yaşanırdı.   

Bir anlıq o dövrlərə qayıtdım. Mən 
də uşaq və yeniyetməlik illərimdə 
tez-tez    “Moskva”da, “İnqilab”da, 
“Azərbaycan”da kinolara baxardım. 
İndi artıq o “Moskva” yoxdur. Hər 
şey kimi, kino sənayesi və nümayi-
şi də elektronlaşdırılıb.  Buna görə 
də kinomexanik peşəsi ilə birgə ki-
noteatrlar da qeybə çəkilib. Bir neçə 
gün əvvəl “Moskva”nın yanından 
keçəndə gördüm ki, tamamilə sö-
külüb. “Şuşa” kinoteatrı da illərdir ki, 
uçuq-sökük vəziyyətdədir və hasara 
alınıb. Deyilənə görə, “Moskva”nın 
yerində bina tikiləcək. Yəqin ki, bu 
ya böyük ticarət obyekti, ya da   şad-
lıq sarayı olacaq. Necə deyərlər, 
görə-görə gəlirik. Çünki hazırda ən 
“bərkgedən” biznes bunlardır.  

Kinoya gəlincə isə bu hələ 
məkanımızda xeyirli biznes 
səviyyəsindən çox uzaqdır. Etiraf 
edək ki, bizim yerli filmlərin kirayəsi 
olsa belə, xərci borcunun yarısını 
da ödəməz. Halbuki xarici filmlərin 

kassa məbləği onların istehsalına  
çəkilən xərcdən artıq olur. Biz isə 
hələ bu göstəricidə xeyli geri qalırıq.

Əlbəttə, deyə bilərsiniz ki, yeni 
açılmış “Mall”arda cinema-klublar 
var.   Bunlar əhalinin kino ehtiyacı-
nı və marağını qismən ödəsə də, 
o zamankı Bakı əhalisi ilə indiki-
ni müqayisə etsək sayın nə qədər 
artdığı aşkar faktdır. Əvəzində isə 
əhalinin dünyagörüşünü artıran, 
əyləncəsini təmin edən bu tipli 

obyektlərin sayı  minimuma enib. 
Onu da deyə bilərsiniz ki, indi in-
ternet var, insanlar filmləri əlindəki 
telefon vasitəsilə də izləyə bilirlər. 
Əvvəla, kino bir mədəniyyətdir, kino-
teatr isə mədəniyyət ocağı, istirahət 
məkanı, müzakirə yeri. Başqa sözlə, 
vaxtı səmərəli keçirmək üçün ideal 
vasitədir. Telefonda kino izləmək 
isə, əvvəla, tibbi baxımdan məsləhət 

deyil, görmə qabiliyyətinə zərər vu-
rur, üstəlik o həzzi verməz.  

Bəli, kinoteatrların bir qismi ke-
çid dövründə özəlləşdirildi. Bir çoxu 
boşdur və ya çay evi, PUB-restoran 
kimi fəaliyyət göstərir. Mədəniyyət 
Nazirliyinin   balansında cəmi 8 kino-
teatr qalıb. Digərləri “qaz vurub qa-
zan dolduran” sahibkarlar tərəfindən 
özəlləşdirilib.

Bu tendensiya ilə Gəncədə, 
Sumqayıtda, Mingəçevirdə, digər 

rayon və şəhərlərimizdə də rastlaşı-
rıq. Bir vaxtlar regionların mədəni in-
kişafına xidmət edən bu müəssisələr 
artıq yox səviyyəsindədir. Hər kəs o 
dövrü xiffətlə xatırlayır, yenidən ki-
noteatrların açılmasını arzulayır.

Anar TURAN, 
 “Xalq qəzeti”

Bülbülə gölünün problemləri 
nə zaman həll olunacaq?

Bülbülə Xəzər dənizi qədər tarixə malik 
olan qədim göldür. Bakının dörd qəsəbəsini 
əhatə edir, Abşeron yarımadasının Bülbülə 
qəsəbəsində yerləşir. Yaşayış məntəqələrindən 
axan çirkab sular, məişət tullantılarının qalaq-
qalaq toplanması gölün eko-faunasını, demək 
olar, yarıtmaz hala salıb. Yay mövsümündə 
buradan gələn üfunət iyi yaşayışı dözümsüz 
hala gətirir. 

Bir neçə il əvvəl gölün təmizlənməsi və 
sakinlərin istirahəti üçün park layihəsi ha-
zırlanması nəzərdə tutulmuşdu. Hazırda 
həmin layihədən də əsər-əlamət yoxdur. 
Müşahidələr Bülbülə gölünün su səviyyəsinin 
getdikcə aşağı düşdüyünü göstərir və bu 

da vəziyyətin daha da ağırlaşacağına bir 
işarədir. 

Elşən AĞALAR,  
“Xalq qəzeti”

Qeybə çəkilən kinoteatrlarımız…

Zəfər tariximizin şanlı səhifəsi
Şimaldan Kəlbəcər, cənubdan Qubadlı, şərqdən Xocalı, Şuşa və Xocavənd 
rayonları, qərbdən isə Ermənistanla həmsərhəd olan Laçın rayonunda 
işğal ərəfəsində 60 min nəfərə yaxın azərbaycanlı yaşayırdı. Lakin 
30 il əvvəl erməni faşizmi tərəfindən işğala məruz qalan Laçın şəhəri 
yağmalanaraq yandırıldı, 1 qəsəbə, 125 kənd, 13745 fərdi yaşayış evi, 48 
sənaye, 63 kənd təsərrüfatı obyekti, 109 təhsil, 142 səhiyyə, 217 mədəni-
maarif müəssisəsi, 460 ticarət obyekti, 30 rabitə qovşağı ermənilər 
tərəfindən yerlə-yeksan edildi.   

Təbii ki, 1992-ci ilin mayın-
da, Birinci Qarabağ müharibəsinin 
əvvəllərində, Ermənistan silahlı 
qüvvələrinin hərbi birləşmələri və se-
paratçı qondarma rejimin qeyri-qanu-
ni silahlı dəstələri tərəfindən Laçının 
işğalından sonra eyforiyaya qapılan 
erməni icması 44 günlük müharibəyə 
kimi daim bu yerlərdə yaşayacağına, 
Qarabağa daim sahiblik edəcəyinə 
hər dəqiqə özünü  inandırsa da, 
bu əzəli-əbədi yurdumuzdan geri 
çəkilmək məcburiyyətində qaldı.  

Xatırladaq ki, İkinci Qarabağ 
müharibəsindən sonra imzalanmış 
10 noyabr 2020-ci il tarixli üçtərəfli 
Bəyanatın müvafiq bəndlərinə uyğun 
olaraq Ağdam, Kəlbəcər və nəhayət, 
Laçın rayonu təcavüzkar Ermənistan 
tərəfindən ayrı-ayrı vaxtlarda boşal-
dıldı. Beləliklə, 30 ilə yaxın əsarətdə 
olan 3 rayon Ali Baş Komandan İl-
ham Əliyevin müdrik hərbi-siyasi 

qabiliyyəti, canlarını bu torpağa qur-
ban verən qəhrəman hərbçilərimizin 
fədakarlığı nəticəsində döyüşsüz, 
heç bir şəhid vermədən işğaldan 
azad olundu.  

Burada bir məqamı da qeyd 
etmək istərdik. Laçın rayonunun 
əksər yaşayış məntəqələri 2020-
ci il dekabrın 1-də düşməndən 
təmizlənsə də, ermənilərin 30 il 
ərzində məskunlaşdıqları Laçın 
şəhəri, Zabux və Sus kəndləri isə 
Rusiya sülhməramlılarının nəzarət 
zonasında saxlanıldı. Bu,  məlum 10 
noyabr 2020-ci il tarixli Bəyanatda 
da öz aydın ifadəsini tapan məsələ 
idi. Başqa sözlə, Laçın dəhlizindən 
keçən yolun üzərində yerləşdiyi 
adları çəkilən yaşayış məntəqələri 
Ermənistanı Xankəndi ilə birləşdirən 
32 kilometr uzunluğunda yeni alter-
nativ magistral cəmi bir il ərzində 
inşa edilərək, istifadəyə verildikdən 

sonra Rusiya sülhməramlıları 
həmin infrastruktur ətrafında 
qərarlaşdı. Təbii ki, Laçın şəhəri, 
Zabux və Sus kəndlərində qanunsuz 
məskunlaşdırılan ermənilər də ora-
dan tamamilə çıxarıldı. 

Bu məqamla bağlı dövlətimizin 
başçısı həmin tarixi hadisə 

ərəfəsində çıxışlarının birində de-
mişdi: “Avqustun 5-i olmasın, 25-i 
olsun, sentyabrın 1-i olsun böyük 
fərq etmir. Eyni zamanda, Qarabağ-
da yaşayan ermənilər bizə müraciət 
etdilər ki, Ermənistan sərhədinə 
birləşdiriləcək nöqtəyə qədər 4 ki-
lometr qrunt yolu da Azərbaycan 
tiksin. Ona da biz razılaşdıq. Amma 
əlbəttə ki, Laçın şəhərindən, Za-
bux və Sus kəndlərindən qanunsuz 
məskunlaşmış insanlar çıxarılmalı-
dır. Bu, təbiidir. Onların orada qalma-
sı, əslində, hərbi cinayətdir. Çünki o, 
Cenevrə konvensiyalarının qaydala-
rına ziddir. İşğalçı ölkə işğal edilmiş 
torpaqlarda qanun suz məskunlaşma 
apara bilməz”.

Beləliklə, Laçın şəhərinin, Zabux 
və Sus kəndlərinin Azərbaycana 
qaytarılması ilə rayon tamamilə 
Azərbaycanın nəzarətinə keçdi. Bu 
mühüm tarixi hadisə, ilk növbədə, 

ölkə Prezidentinin qətiyyətini, siya-
si iradəsinin dönməzliyini göstərdi. 
Laçının qaytarılması ilə dövlətimizin 
başçısı “Qarabağ Azərbaycandır!” 
şüarını bir daha əyani şəkildə 
təsdiqlədi. Bununla da təkcə xalqı-
mız deyil, bütün türk dünyası bay-
rağımızın Laçının mərkəzində dal-
ğalanmasından böyük qürur hissi 
yaşadı.  

Prezident İlham Əliyev bu il 
sentyabrın 21-də Laçın şəhərində 
Azərbaycan Bayrağını ucaldan za-
man çıxışında bildirdi: “Ümid edirəm 
ki, laçınlıların birinci qrupu Laçın 
şəhərinə gələn ilin sonuna qədər qa-
yıda bilərlər. Mən buna ümid edirəm 
və əlimdən gələni edəcəyəm ki, biz 
buna nail olaq, tezliklə Laçın şəhərini 
bərpa edək. Biz bütövlükdə Laçın 
rayonunu və bütün başqa rayonları 
bərpa edəcəyik.

İndi Azərbaycan xalqı görür 
ki, biz nəyə qadirik. Görür ki, biz 
müharibədə də qələbə qazanırıq, 
həyatda da qələbə qazanırıq və bizi 
güclü edən xalqın iradəsidir, xalqın 
birliyidir. Müharibədə də Zəfərimiz 
xalqın birliyi nəticəsində olmuşdur. 
Bu gün quruculuq-abadlıq işlərini 
apararkən bizi gücləndirən xalqın 
iradəsi, dəstəyidir”.

Hazırda Şərqi Zəngəzur iqtisadi 
bölgəsində yerləşən Laçında “Qorçu” 
elektrik yarımstansiyası, beynəlxalq 
hava limanı, uzunluğu 72,8 kilometr 
olan Kəlbəcər–Laçın avtomobil yolun-
da yeni tunel və “Həkəriçay” su anbarı 
layihələrinin sürətlə icrası,  “Güləbird” 
yarımstansiyasından mənbə kimi 
istifadə olunmaqla Güləbird–Minkənd 
kəndi istiqamətində 35 kV-luq xəttin 
çəkilməsi, Radio-Televiziya Yayımı 
Stansiyasının istismara verilməsi ar-
tıq laçınlıların ilk qrupunun doğma 
yurdlarına dövlətimizin başçısının 
vurğuladığı kimi, gələn ilin sonuna 
qədər qayıda biləcəkləri əminliyi ya-
radır.

Vaqif BAYRAMOV,  
“Xalq qəzeti”

Günümüzün problemi

Replika

Ceyhun Bayramov: Ermənistanın 
öhdəliklərini  yerinə yetirməsi vacibdir 

Noyabrın 30-da xarici işlər naziri Ceyhun Bayramov Polşanın paytaxtı Varşava şəhərində 
Azərbaycanşünaslıq üzrə I Avropa Konfransı çərçivəsində “Bölgədə yeni reallıqlar: Cənubi 
Qafqazda təhlükəsizlik arxitekturasının və davamlı sülhün perspektivləri” mövzusunda 
tədbirdə iştirak edib. 

Xarici İşlər Nazirliyinin Mətbuat xidməti 
idarəsindən bildiriblər ki, Avropadan 30-a 
yaxın düşüncə və tədqiqat mərkəzinin 
nümayəndələrinin qatıldığı tədbirdə nazir Cey-
hun Bayramov çıxış edib.

Nazir Azərbaycanın xarici siyasətinin 
prioritetləri, Vətən müharibəsindən sonra 
bölgədə yaranmış yeni reallıqlar nəzərə alın-
maqla regionda sülhün və əmin-amanlığın təmin 
edilməsi istiqamətində səyləri barədə ətraflı 
məlumat verib. C.Bayramov, eyni zamanda 
Ermənistanla sülh gündəliyi üzrə təkliflər, apa-
rılan danışıqlarda Azərbaycanın mövqeyi və 
yanaşması barədə iştirakçıları məlumatlandırıb.

Azərbaycanın bölgədə apardığı bərpa və qu-
ruculuq işlərinin, kommunikasiyaların açılması 
istiqamətində fəaliyyətin bütün bölgənin rifahı 
üçün əhəmiyyətli olduğu diqqətə çatdırılıb. Bu-
nunla yanaşı,  Azərbaycanın sülh gündəliyinin 
irəli aparılması istiqamətində səylərinə və 
təkliflərinə baxmayaraq, Ermənistanın 2020-
ci ildə imzalanmış üçtərəfli Bəyanatdan və 
Azərbaycan-Ermənistan liderləri arasında 
digər razılıqlardan irəli gələn öhdəliklərini 
yerinə yetirməməsi, normallaşma prosesinə və 
bölgədə davamlı sülhün bərqərar olmasına ma-
neçilik törətdiyi bildirilib. Bölgədə davam edən 
mina təhdidləri və Ermənistan tərəfindən bu 
istiqamətdə həyata keçirilən təxribatlara diqqət 

yönəldilib.
Son dövrlərdə bölgədə və dünyada baş 

verən hadisələr fonunda enerji təhlükəsizliyinin 
artan əhəmiyyətindən bəhs edən Cey-
hun Bayramov enerji təhlükəsizliyinin təmin 
edilməsi istiqamətində çoxtərəfli əməkdaşlığın 
genişləndirilməsinin vacibliyini vurğulayıb. Al-
ternativ enerji mənbələrindən istifadə sahəsində 
geniş potensiala malik ölkə kimi Azərbaycanın 
bu sahədə əməkdaşlığın inkişaf etdirilməsinə 
əhəmiyyət verdiyi qeyd olunub. Bu xüsusda cari 
ilin iyul ayında Avropa İttifaqı ilə imzalanmış An-
laşma Memorandumunun əhəmiyyəti diqqətə 
çatdırılıb.

Nazir Şərq-Qərb Orta Dəhlizi boyunca 
bağlantıların gücləndirilməsi istiqamətində 
Azərbaycanın bir sıra uğurlu layihələr icra et-
diyini, Vətən müharibəsindən sonra nəqliyyat-
kommunikasiya yollarının bərpası istiqamətində 
işlər həyata keçirildiyini vurğulayıb. O, 2020-ci il 
10 noyabr tarixli üçtərəfli Bəyanatın 9-cu bəndi 
çərçivəsində Ermənistanın öhdəliklərini yerinə 
yetirməsinin vacibliyini, bölgədə bütün nəqliyyat 
və kommunikasiyaların açılmasının inkişafa mü-
hüm töhfə olacağını bildirib.

Daha sonra iştirakçıların çoxsaylı sualları ca-
vablandırılıb.

“Xalq qəzeti”

MN: Təəssüf ki, Rusiyanın sülhməramlı kontingenti 
müraciətlərimizə hələ də etinasız yanaşır

Təəssüf edirik ki, Rusiyanın sülhməramlı kontingenti müraciətlərimizə hələ də etinasız 
yanaşır.

Azərbaycan Respublikası ərazisindəki 
yaşayış məntəqələrimizin adlarının uydur-
ma erməni toponimləri ilə qeyd olunması, o 
cümlədən "Dağlıq Qarabağ ərazisi" ifadəsinin 
işlənməsinin yolverilməz olduğunu bir daha 
xatırladırıq.

AZƏRTAC xəbər verir ki, bu, Müdafiə 
Nazirliyinin mətbuata açıqlamasında yer 
alıb. Məlumatda deyilir: “Yenə də Rusiya 
Federasiyasının sülhməramlı kontingentini 
rəsmi məlumatlarında qeyd etdiyimiz yanlış 

ifadələrdən istifadə etməməyə çağırırıq.
Bir daha israrla bildiririk ki, Rusiya Fede-

rasiyasının Müdafiə Nazirliyinin rəsmi internet 
səhifəsində dərc olunan Rusiya Federasiyası-
nın sülhməramlı kontingentinin 30.11.2022-ci 
il tarixli rəsmi məlumatında "Dağlıq Qara-
bağ ərazisi" kimi qeyd olunan ərazi Qarabağ 
iqtisadi rayonudur, “Mardakert” və "Martu-
ni" kimi adlandırılan Azərbaycan yaşayış 
məntəqələrinin rəsmi adları isə müvafiq ola-
raq  AĞDƏRƏ və XOCAVƏNDDİR”.
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